
   ق�م: مركز مديريت حوزه هاي علميه خواهران طرح »چي شد طلبه 
شدم« را با هدف بازگو كردن خاطرات طلاب خواهر در مورد نحوه آشنايي 
و ورود به حوزه هاي علميه خواهران اجرا مي كند. محمدتقي جليلي مدير 
پايگاه هاي اينترنتي حوزه هاي علميه خواهران در اين باره گفت: با اعلام 
فراخوان اين طرح، طلاب ش��اغل به تحصيل و فارغ التحصيل، اساتيد، 
مديران مدارس علميه و. . . از طريق ش��بكه اجتماعي كوثرنت و سامانه 
كوثربلاگ خاطرات خ��ود را در مورد نحوه آش��نايي با ح��وزه و ورود به 
حوزه هاي علميه خواهران بازگو مي كنند. وي خاطرنشان كرد: با گذشت 
سه روز از اجراي طرح »چي ش��د طلبه شدم« اين موج با استقبال بالاي 
طلاب مواجه شده اس��ت و در اين مدت نزديك به 100 خاطره از طلاب 

سراسر كشور در شبكه كوثرنت منتشر شده است. 
  سيستان و بلوچس�تان: مدير كل راهداري حمل و نقل جاده اي 
سيستان وبلوچس��تان گفت: دوربين هاي كنترل سرعت در سيستان 

وبلوچس��تان همزمان با ديگر استان هاي 
كش��ور به صورت ويدئوكنفرانس با حضور 
معاون اول رئيس جمهور دهم اس��فندماه 
افتتاح مي شود. علي خانقائي با بيان اينكه 
ش��عار كاركنان راهداري حمل و نقل ارائه 
خدمات متفاوت نس��بت به سال قبل بوده 
است، تصريح كرد: تا پايان سال ۲۵ مجتمع 

خدمات رفاهي آماده ارائه به مسافران خواهد شد. در كنار اين مجتمع 
رفاهي ۲0 مجتمع ديگر نيز در حال ساخت است كه ۹مجتمع تاكنون 

۵0 درصد پيشرفت فيزيكي داشته است. 
  خراسان شمالي: مدير امور اراضي سازمان جهاد كشاورزي خراسان 
شمالي گفت: امسال 3۵0 مورد تغيير كاربري غيرمجاز در اراضي كشاورزي 
استان شناسايي شد. رضا جباران افزود: سه هكتار زمين شامل 1۲۵ مورد 
ساخت وساز غيرمجاز با حكم قضايي تخريب شد. وي گفت: سازمان جهاد 
كشاورزي خراسان شمالي در راستاي تأمين امنيت غذايي مردم و حفظ و 
صيانت از عرصه هاي كشاورزي و باغي با متخلفين تغييركاربري غيرمجاز 

زمين هاي كشاورزي به شدت برخورد مي كند. 
  گلس�تان: در راس��تاي تفاهمنامه مبادله ش��ده بين ش��ركت آب 
منطقه اي و دانشگاه گلستان نتايج س��ه طرح تحقيقاتي و كاربردي در 
قالب سه كارگاه آموزشي ارائه ش��د. دبير كميته تحقيقات شركت آب 
منطقه اي گلستان در اين باره گفت: اين طرح ها با عنوان اصول و مفاهيم 
فناوري نانو، مباني اقليم شناسي و آشنايي با آب شيرين كن ها طي سه 
روز در سالن اجتماعات شركت آب منطقه اي گلستان با حضور مديران 

و كارشناسان شركت برگزار شد. 
  سمنان: مدير حوزه علميه برادران اس��تان سمنان با اشاره به شروع 
ثبت نام آزمون پذيرش در حوزه هاي علميه برادران استان سمنان از دهم 
بهمن سال ۹۵ گفت: تا پانزدهم فروردين ۹6 براي ثبت نام فرصت باقي 
است. حجت الاسلام والمسلمين سيدعلي مهدي نژاد افزود: دانش آموزان 
پايه هشتم، افراد داراي ديپلم و بالاتر از ديپلم مي توانند براي ثبت نام در اين 
آزمون اقدام كنند. وي ادامه داد: متقاضيان مي توانند براي كسب اطلاعات 
بيش��تر و ثبت نام از طريق اينترنت به پايگاه اينترنت��ي معاونت آموزش 
حوزه هاي علميه به آدرس http://howzeh. org  مراجعه كنند. 

  ايلام: معاون محيط زيست ايلام گفت: در ايام نوروز بيش از 1۵ اكيپ 
مجهز همه مناطق حفاظت شده استان را تحت كنترل دارند و با هرگونه 
متخلف زيست محيطي برخورد قاطع خواهند كرد. غلامرضا ابدالي با بيان 
اينكه در استان چهار منطقه حفاظت شده و دو اثر تاريخي تحت حفاظت 
محيط زيست هس��تند، افزود: وسعت مناطق حفاظت ش��ده 143 هزار 
هكتار است. وي با تأكيد بر اينكه دستگاه قضايي به شدت از محيط زيست 
پش��تيباني مي كند، خاطرنش��ان كرد: در ايام نوروز ش��بانه روز مناطق 

حفاظت شده استان تحت كنترل و نظارت است.

 واحدهاي توليدي فعال البرز 
در اولويت دريافت تسهيلات 

كش�اورزي  و  مع�ادن  صناي�ع،  بازرگان�ي،  ات�اق  رئي�س 
اس�تان الب�رز از س�تاد تس�هيل خواس�ت واحده�اي فع�ال 
تولي�دي را در پرداخ�ت تس�هيلات در اولوي�ت ق�رار ده�د. 
رحيم بنامولايي گفت: براي رهايي كارخانه ها از مشكل كمبود نقدينگي 
و ايجاد تحرك در فضاي كس��ب وكار، صرفاً پرداخت تس��هيلات را به 
واحدهاي فعال در دس��تور كار قرار دهند.  وي با اش��اره به فرسودگي 
زيرساخت هاي برخي ش��هرك هاي صنعتي اس��تان از ادارات ذيربط 
درخواست كرد براي بازسازي و ترميم آنها اقدام كنند.  بنامولايي اضافه 
كرد: دولت بايد قبل از واگذاري شهرك هاي صنعتي زيرساخت هاي آنها 
را آماده كند، ولي در بسياري از موارد ش��اهد تحويل اراضي شهرك ها 
هستيم كه زيرساخت هاي آن آماده نش��ده است.  رئيس اتاق بازرگاني 
البرز با اشاره به بخشنامه اخير معاون اول رئيس جمهور افزود: بر اساس 
اين بخشنامه دستگاه هاي اجرايي مكلف هستند در صدور بخشنامه ها 
و رويه هاي اداري نظرات تش��كل ها مورد توج��ه قرارگيرد كه اين مهم 
حركتي در راه رفع مشكلات بخش توليد است.  وي اظهار كرد: بخشنامه 
اخير معاون اول رئيس جمهور تأكيدي بر اجراي مواد ۲و3 قانون بهبود 
محيط كسب و كار است كه در دولت گذشته مورد بي توجهي قرار گرفته 
بود.  بنامولايي افزود: بنابراين بخش خصوصي بايد از اين فرصت و فضاي 
مناسب براي رهايي از ركود و حركت به سمت رونق نهايت استفاده را به 
عمل آورد.  رئيس پارلمان بخش خصوصي استان البرز در ادامه فرد گرايي 
و موازي كاري ها را آفت بخش توليد دانست و تأكيد كرد: حركت در مسير 
اقتصاد مقاومتي مستلزم آن است كه منافع ملي را بر منافع فردي ترجيح 
دهيم و با تمركز بر تشكل گرايي نيازهاي بخش توليد را مطرح كنيم و از 

دولت بخواهيم ما را درمسير رونق اقتصادي ياري دهد.

بسيج همگاني پيشگيري از حوادث 
چهارشنبه آخر سال در اسلامشهر  

به منظوركاهش حوادث چهارشنبه آخر     اسلامشهر
سال، مي خواهيم با بسيج همه امكانات 
موجود در شهرستان، مانع از بروز حوادث ناگوار در اسلامشهر باشيم. 
حيدرابراهيمي مديرعامل سازمان آتش نشاني شهرداري اسلامشهر با عنوان 
كردن مطلب فوق گفت:متأس��فانه بر اثر اقدامات نادرس��ت برخي افراد در 
برگزاري مراسم چهارشنبه آخرسال و استفاده ازمواد محترقه، هر ساله شاهد 
وقوع حوادث ناگواري هستيم كه علاوه بر از بين بردن امنيت جامعه موجب 
رنجش و آزار و اذيت مردم مي ش��وند.   وي افزود: امسال بنا داريم با استفاده 
از همه ظرفيت ها و پتانسيل هاي بالقوه درسطح شهرس��تان، تاحد توان از 
بروزحوادث ناگواري كه بعضاً منجر به فوت شهروندي مي شود، جلوگيري كنيم 
و شاهد جشن و سرور مردم باشيم.  مديرعامل سازمان آتش نشاني اسلامشهر 
تصريح كرد: تمهيدات راهبردي براي پيشگيري از حوادث ناگوار چهارشنبه 
آخر سال و روز طبيعت انديشيده شده و به صورت طرح هاي كوتاه مدت، ميان 
مدت و بلند مدت با همكاري همه اقشار و گروه ها و با استفاده از تمامي امكانات  
به مرحله اجرا درمي آيد.  اين مقام مسئول بيان كرد: در تلاش هستيم كه با 
راه اندازي كمپين عدم استفاده از مواد محترقه در اسلامشهر، امسال با روزهاي 
بدون حادثه در پايان سال به استقبال بهار طبيعت برويم و شهري عاري از 
حوادث داشته باش��يم.  وي افزود: در اين زمينه مشاركت اقشار و گروه هاي 
مختلف مردم اعم از ورزشكاران، هنرمندان، دانشجويان، دانش آموزان، كسبه 
و اصناف، خبرنگاران،  اصحاب رسانه، فعالان فضاهاي مجازي و. . . مي تواند در 

ترويج فرهنگ استفاده از مواد محترقه بسيار اثرگذار  باشد.

اواخر س�ال 85 
مريم احمدي 
   گزارش2

عمليات اجرايي 
پروژه ورزش�گاه 
15هزارنفري بيرجند به عنوان بزرگ ترين طرح 
ورزش�ي اس�تان خراس�ان جنوبي آغاز شد؛ 
پروژه اي كه قرار بود ظرف سه سال با اعتباري 
بالغ بر 5 ميليارد تومان به بهره برداري برسد اما 
در همان سال هاي ابتداي كار، آهنگ ساخت آن 
كند و كندتر شد و همراستا با طولاني شدن زمان 
ساخت، هزينه هاي صرف شده براي اين پروژه 
هم افزايش يافت. تا آنجا كه رقم 5ميلياردي به 
بيش از 16ميليارد تومان رس�يد! ح�الا بعد از 
گذش�ت يك دهه از آغاز عملي�ات اجرايي و 
نزديك ش�دن اين ورزشگاه به مرحله افتتاح، 
مسئولان استان اعلام كرده اند اين ورزشگاه در 
مسير رودخانه قديمي شهر بنا شده و در صورت 
بروز س�يلاب اي�ن بنا ب�ه زي�ر آب م�ي رود!

    
 اگرچه برخي مس��ئولان اس��تان مدعي اند در 
بحث جانماي��ي ناصحيح و نداش��تن مطالعات 
كارشناسي اوليه احداث ورزشگاه 1۵ هزارنفري 
بيرجند انگشت اتهام به دولت وقت برمي گردد 
اما بايد گفت طي اين 10 سال اين پروژه چندين 
مدير كل به خود ديده و مس��ئولان اس��تان به 
جاي تمركز ب��ر تمديد زم��ان افتت��اح و دادن 
وعده به بيرجندي ها، مي توانس��تند مطالعات 
كارشناس��ي را مورد بازبيني قرار دهند. ضمن 
اينكه زمين احداث س��اخت اس��تاديوم مذكور 
توسط اس��تانداري در اختيار ش��ركت توسعه و 
اماكن ورزش��ي قرار گرفته بود و همان زمان از 
سوي برخي مسئولان شهر مكان هاي ديگري هم 

براي ساخت اين ورزشگاه پيشنهاد شده بود. 
علاوه بر اين، مسئولان خراسان جنوبي معتقدند 
اين طرح هيچ گاه جزو اولويت هاي استان نبوده 

و با توجه به جمعيت و نبود حتي يك تيم ورزشي 
در استان، ساخت چنين ورزشگاهي در بيرجند 
توجيه ن��دارد! اي��ن اظهارات متناق��ض با عمل 
مسئولان اس��تاني، در حالي اس��ت كه هر سال 
تكميل اين پروژه را در صف اولويت هاي بودجه 
تخصيصي قرار داده  و از دولت درخواست تسريع 
ساخت اين پروژه را داش��ته اند. تا آنجا كه امروز 
خود اذعان دارند كه ع��لاوه بر 16ميليارد تومان 
اعتبار بايد ۵ميليون تومان ديگر صرف آسفالت و 
خيابان كشي راه هاي دسترسي اين ورزشگاه شود، 
علاوه بر اينكه هزينه نگهداري از اين ورزشگاه نيز 
س��الانه 300 ميليون تومان برآورد ش��ده است! 
هزينه اي كه با توجه به قرار گرفتن اين پروژه در 
مسير رودخانه و در جايي كه قرار بود كانال انتقال 
آب احداث شود و تقويت احتمال بروز سيلاب به 
دليل موقعيت جغرافيايي و تغييرات جوي منطقه 

در يك چشم به هم زدن مي تواند بر باد رود. 

  هزينه هايي كه بر باد رفت!
گذش��ته از اجراي غيركارشناسي اين ورزشگاه 
بي توجهي به حفظ و نگه��داري تجهيزات اين 
اس��تاديوم كه در دوره تحريم ب��ا قيمت گزاف 
خريداري شده، گواه ضعف مديريتي مسئولان 
بيرجندي و اس��تان ب��راي حفظ س��رمايه ها و 
اعتبارات ملي اس��ت. س��ال ۹0در شرايطي كه 
پروژه ه��اي عمراني تح��ت فش��ار تحريم هاي 
اقتصادي ب��ا كمبود روب��ه رو بودن��د، پيمانكار 
ورزش��گاه به خريد صندلي و ديگ��ر تجهيزات 
پرداخ��ت؛ اق��دام عجولان��ه اي كه ب��ا توجه به 
عدم تكميل فيزيكي طرح، جز فرس��وده شدن 
زودهنگام تجهي��زات قبل از اس��تفاده حاصلي 
نداشت.  مرتضي توانا )مس��ئول دفتر فني اداره 
كل ورزش و جوانان خراس��ان جنوب��ي در اين 
خصوص مي گويد: با توجه به تحريم هاي حاكم 
در سال ۹0، اين پيمانكار صندلي ها و تجهيزاتي 

را خريداري كرده كه جنس مرغوبي نداش��ت و 
بعد از گذشت دو سال در برابر آفتاب رنگ باخت 
و فرس��وده ش��د. بعد از مكاتبه هاي انجام شده، 
پيمانكار با پول شخصي خودش دوباره تجهيزات 
اين پروژه را تعويض كرد! ب��ا اين حال همچنان 
برخي مس��ئولان اس��تان معتقدند اين پروژه با 
جانمايي صحيح يا غلط چاره اي جز افتتاح ندارد. 
در حالي كه محمد اسماعيل افضل پور مديركل 
ورزش و جوانان خراسان جنوبي مي گويد: هرچند 
كه ممكن است در گذشته در نحوه جانمايي طرح 
دقت لازم نشده باشد اما بايد براي افتتاح هرچه 
زودتر اين پروژه تلاش كنيم. اما استاندار خراسان 
جنوبي همچنان معتقد است ساخت اين پروژه 
اولويت استان نبوده و براي استاني كه حتي يك 
تيم نداريد كه ۲ هزار تماشاگر داشته باشد، وجود 
چنين ورزش��گاهي توجيه ندارد! سيدعلي اكبر 
پرويزي با اش��اره به هزينه ب��الاي نگهداري از 
اين ورزش��گاه مي گويد:در حال حاضر بسياري 
از سالن هاي ورزشي اس��تان بلااستفاده مانده و 
برخي مجموعه هاي ورزش��ي در استان هست 
كه حتي پ��ول آب و برق آن را نداري��م و دنبال 
اين هس��تيم كه حتي آنها را به ص��ورت رايگان 
به مجموعه هاي ديگر واگذار ك��رده تا با هزينه 
خودشان اداره شود! پرويزي با تأكيد بر جانمايي 
غلط پروژه مي افزايد: به دلي��ل قرار گرفتن اين 
ورزشگاه در مسير سيل، براي اين پروژه امسال 
۵00 ميليون از مديريت بحران اختصاص داده 
شده اس��ت! با تمام تفاسير و مشكلات موجود و 
صرف هزينه هاي بسيار ورزشگاه 1۵ هزارنفري 
بيرجند به مرحله افتتاح رسيده و قطعاً نمي توان 
به توسل بر جانمايي غلط از صرف اين همه هزينه 
و افتتاح آن چشمپوشي كرد. اميد است مديريت 
بحران و مسئولان استان براي حفظ اين ورزشگاه 

از گزند سيلاب ها تمهيداتي بينديشند. 

لرستان از جمله استان هايي است كه  بالاترين ميزان 
توليد انواع زباله را به خود اختصاص داده است، اما 
نبود سيستم جداسازي و دفع اصولي زباله ها موجب 
شده تا به شدت دچار بحران زيست محيطي شود.  
مديركل حفاظت از محيط زيست استان لرستان 
در اين خصوص به »ج��وان« مي گويد:»وضعيت 
توليد انبوه زباله در استان موجب ش��ده تا در اين 
زمينه دچار بحران شويم چراكه درحال حاضر اين 
پساب ها به صورت كاملاً غير اصولي و بهداشتي دفن 
مي شوند.« مهرداد فتحي بيرانوند مي افزايد: »طبق 
آخرين آمارها، سالانه 4 هزار و ۷00 تن پسماندهاي 
صنعتي، 1۸ ه��زار و ۲۵0 تن زباله بيمارس��تاني، 
11تن پسماند ناشي از سموم كشاورزي و ۲ هزار 
تن ساير پسماندها در لرستان توليد مي شود.« وي 
ادامه مي دهد: »اين درحالي است كه علاوه بر اين 

ميزان در شهرهاي استان سالانه 306 هزار و ۵00 
تن پسماند شهري و در روستاها 10۹ هزار و ۵00 

تن پسماند توليد مي شود.«
   بحران زباله هاي بيمارستاني 

با وجود ميزان بالاي توليد انواع زباله در لرستان، اما 
آنچه وضعيت زيست محيطي اين منطقه را بحراني 
كرده است، آمار بالاي توليد و رها سازي زباله هاي 
عفوني بيمارس��تاني اس��ت كه به راحتي با ساير 
پسماندهاي توليدي مخلوط و دفن مي شود.  مدير 
كل محيط زيست استان لرستان مي گويد:»سالانه 
بيش از 1۸ هزار و ۲۵0 تن پسماند بيمارستاني در 
اين استان توليد شده كه بدون طي كردن مراحل 
ضدعفوني و بي خطر سازي با ساير زباله ها مخلوط 
و دفن مي ش��ود.« بيرانوند مي افزاي��د: »زباله هاي 
بيمارستاني داراي آلودگي هاي متعددي از قبيل، 

بيولوژيك شامل انواع باكتري ها، ويروس ها، انگل ها، 
قارچ هاي بيماري زا، نس��وج و ضايعات پاتولوژيك 
و. . . ، مواد ش��يميايي توكس��يك يا كارسينوژن و 
آلودگي هاي راديواكتيو از جمله راديو ايزوتوپ هايي 
كه براي تشخيص يا درمان به كار گرفته مي شوند، 
هستند كه هر كدام به تنهايي مي توانند تهديدي 
جدي براي محيط زيست و جوامع بشري به شمار 
روند.«  وي ادامه مي دهد:»در حالي كه طبق قانون 
براي تمامي مطب ها و بيمارس��تان هاي لرستان 
الزام اس��ت كه پس��ماندهاي پزش��كي و عفوني 
خود را به صورت اصولي جم��ع آوري كرده و دفن 
كنند ام��ا در بس��ياري از موارد اي��ن موضوع مهم 
مورد غفلت قرارگرفته و به راحتي با س��اير زباله ها 
مخلوط مي شوند.« بررسي ها نشان مي دهد دفن 
غيربهداش��تي اين نوع از زباله ه��اي خطرناك در 

سطح استان سبب شده تا به راحتي اين پسماندها 
با نفوذ در آب هاي زيرزميني يا از طريق برخي افراد 
به عنوان زباله جمع كن سلامت و بهداشت جامعه را 
دچار مخاطره كند.  مدير كل محيط زيست استان 
لرستان با تأييد وضعيت بحراني دفن زباله ها در اين 
استان مي گويد: »در حالي كه در بيشتر استان ها 
براي دفن زباله ها و پساب ها اقدامات خوبي انجام 
ش��ده اما اين موضوع مهم در استان لرستان مورد 
غفلت قرار گرفته است.« بيرانوند مي افزايد: »اين 
در حالي اس��ت كه در حال حاضر دو شهرس��تان 
الشتر و نورآباد در اين زمينه در شرايط بسيار بحراني 
قرار دارند.« وي با بيان اينكه كار بي خطر س��ازي 
زباله ها و انتقال آنها به خارج از مطب توسط صنف 
دندانپزش��كان در حال انجام است، ادامه مي دهد: 
»طبق توافقي كه ميان س��ازمان نظام پزشكي و 
بيمارستان هاي تأمين اجتماعي صورت گرفت، اين 
دو سازمان موظف هستند زباله هاي بيمارستان ها و 

مطب ها را بهداشتي دفع كنند.«
    آموزش دركنار برخورد قانوني 

بحراني شدن وضعيت اين نوع از زباله ها در سطح 
استان سبب شده تا مس��ئولان تصميم بگيرند با 
برگزاري كلاس هاي توجيهي برخي پزش��كان و 
مراكز درماني را با خطرات��ي كه اين بي توجهي ها 
مي تواند در پي داشته باش��د، آشنا كند.  مدير كل 
محيط زيست اس��تان لرس��تان در اين خصوص 
مي گويد: »در جلس��اتي كه با اعض��اي كارگروه 
پسماند لرس��تان داشتيم، مس��ائل مهمي مورد 
تصويب قرار گرفت تا با اجراي آن جلوي اين بحران 
زيست محيطي گرفته شود.« بيرانوند با اشاره به 
اين برنامه ها مي افزايد: »بي خطرسازي زباله هاي 
مراكز درماني با همكاري مراكز بازيافت شهرداري، 
برگزاري يك دوره س��ه روزه در خصوص پسماند 
براي 3۵0 نفر از پزشكان متخصص و فوق تخصص 
از جمل��ه برنامه هايي بود كه ب��راي كمك به حل 
اين بحران انجام داديم.« وي با اش��اره به اقدامات 
بازدارنده در اين خصوص ادامه مي دهد: »تمديد 
پروانه مطب پزش��كان منوط به ش��ركت در اين 
جلسات آموزش شده اس��ت. دركنار اين موضوع، 
همچنين تمام مطب ها 10 روز مهلت دارند مانند 
دندانپزشكان به جمع آوري زباله ها به صورت اصولي 
بپردازند كه در غير اين ص��ورت به دادگاه معرفي 
خواهند ش��د.«   با اين وجود تمام اين اقدامات در 
حالي كه طرح جامع مديريت پسماند استان چندي 
پيش براي تصويب به وزارت كشور فرستاده شده 
بود اما تاكنون خبري در اين خصوص نشده است 

كه جا دارد اين مهم مورد توجه ويژه قرار بگيرد. 
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در برخي نقاط كشور، پديده بيابان زايي و ريزگردها به معضلي بزرگ 
تبديل شده است. علاوه بر اين تالاب هايمان يكي پس از ديگري اسير 
خشكسالي مي شوند كه اين موضوع نيز نشان دهنده وضعيت قرمز 
براي محيط زيست است. حالا مسئولان به جاي احياي قلب طبيعت 
به سراغ اجراي پروژه هايي چون مدارس طبيعت رفته اند؛ موضوعي 
كه شايد در كوتاه مدت  بي ثمر باشد، چراكه نفس هاي محيط زيست 
كشور به شماره افتاده و مسئولان به جاي اقدامات فوري براي احياي 
آن، مي خواهند مردم را با طبيعت آشتي دهند. آن هم در شرايطي كه 
به گفته مديركل حفاظت محيط زيست خوزستان بيش از 90 درصد از 
آلودگي هواي اين استان مربوط به فعاليت هاي مخرب صنايع است. 

    
زنگ خطر تهديد محيط زيس��ت با افزايش كانون ريزگردها و به خطر 
افتادن حتي استان  هاي شمالي كشور، مدت هاست به صدا درآمده است. 
حالا مسئولان با اين شرايط، حرف مدارس طبيعت را پيش كشيده اند 
و مي خواهند به تقليد از كشورهايي چون سوئد كه مشكلي در خصوص 
آلودگي هوا ندارد، مردم را با طبيعت آش��تي دهند. آن هم در شرايطي 
كه فعاليت مخرب صنايع آلاينده، نظارت نكردن بر پوش��ش طبيعي و 
قطع بي رويه درختان و فرسودگي سيستم حمل و نقل عمومي كشور 
حرف اول را در افزايش آلودگي ها مي زند.  البته ايجاد مدارس طبيعت 
نكات مثبتي را هم در بر دارد و تمام دنيا در راستاي آن گام بر مي دارند. 
به طوري كه ايجاد مدارس طبيعت 1۵ س��ال پيش از سوئد آغاز شده 
و سال هاست در بسياري از كش��ورهاي اروپايي از جمله نروژ، فنلاند، 
امريكا، ژاپن، كره جنوبي و ديگر كشورهاي آسياي جنوب شرقي پيگيري 
مي شود. بر همين اساس حالا كه معضل بيابان زايي و ريزگردها از چهار 
طرف به كشور هجوم برده، مس��ئولان بايد اقدامات فوري براي احياي 

محيط زيست را در دستور كار قرار دهند. 
   افزايش مدارس طبيعت دردي دوا نمي كند

در حال حاضر تعداد مدارس طبيعت به 40 مدرس��ه در كشور رسيده 
است. در اين راس��تا رئيس اداره آموزش و مش��اركت مردمي اداره كل 
محيط زيس��ت اس��تان تهران به عنوان يكي از متوليان اصلي اجراي 
اين طرح مي گويد: »مدارس طبيعت از دو س��ال قب��ل ايده پردازي و 
آغاز به كار ك��رد و در اين مدت تعداد اين مدارس در كل كش��ور از مرز 
40مدرسه گذشته است.« فريبا رضايي با اشاره به لزوم آشنايي كودكان با 
محيط زيست مي افزايد:» با توجه به اينكه در كلانشهر ها ارتباط مستقيم 
كودكان با طبيعت به حداقل رسيده است، ايده مدارس طبيعت براي 
آشتي كودكان با محيط زيست در حال اجراست. در اين مدارس نماد هاي 
محيط زيست مثل آب، خاك، حيات وحش و غيره وجود دارد تا نقشي 
در اين آموزش داشته باشند. بنابراين مي خواهيم محيط زيست به دست 
كساني سپرده شود كه فرهنگ حفظ محيط زيست در آنان نهادينه شده 
باشد.« مسئولان با اين ادعا كه مي توان از طريق آموزش هايي كه در اين 
مدارس صورت مي گيرد، به دانش آموزان اجازه داد تا نسبت به موضوعات 
زيست محيطي تجربه كسب كرده و با نگاه خلاقانه خود مشكلات پيش 
آمده را مرتفع كنند، تعداد مدارس طبيعت را افزايش مي دهند. در حال 
حاضر اين مدارس در استان هاي مختلف كشور از جمله خراسان رضوي، 
خراسان جنوبي، مازندران، گلستان، گيلان، تهران، اصفهان، كرمانشاه، 
همدان، بوشهر، خوزستان و فارس راه اندازي شده است. درحالي كه اگر 
مسئولان به جاي وقت گذاش��تن روي اجراي چنين پروژ هايي به فكر 
برطرف كردن مشكلات محيطي زيستي بودند اكنون با بياباني شدن 
مناطقي چون همدان و لرستان كه روزگاري جزو مناطق خوش آب و هوا 

شناخته مي شدند، روبه رو نبوديم. 

احداث استاديوم 15 هزار نفري بيرجند در مسير سيلاب!
در حالي كه سالن هاي ورزشي خراسان جنوبي بدون آب و برق و امكانات در حال واگذاري است، ساخت ورزشگاه جديد توجيه اقتصادي ندارد

23 هزار تن زباله صنعتي و بيمارستاني 
محيط زيست لرستان را بيمار كرده

زباله هاي بيمارستاني به دليل آلودگي هاي بيولوژيكي و راديواكتيوي تهديدي جدي براي محيط زيست و انسان ها به شمار مي رود 

آمار بالاي توليد انواع زباله خانگي و پلاستيك، در كنار نبود سيستم 
جداس�ازي و دفع اصولي زباله هاي بيمارستاني موجب شده تا درحال 
حاضر، اين مواد به ش�دت آلوده در طبيعت اس�تان لرستان رها شود 
و در درازم�دت اين منطق�ه را دچ�ار بحران زيس�ت محيط�ي كند.  
درحالي كه چن�دي پيش طرح جامع مديريت پس�ماند اس�تان براي 

تصويب به وزارت كشور فرس�تاده شد، اما بررس�ي ها نشان مي دهد 
تا كنون اقدام مثبت�ي در اين زمينه انجام نگرفته اس�ت.  اين موضوع 
موجب ش�د تا چندي پي�ش مديركل محيط زيس�ت لرس�تان اعلام 
كند: »در ص�ورت بي توجهي به اجراي طرح جداس�ازي و دفع اصولي 
زباله ها، اس�تان دچار بحران ش�ديد زيس�ت محيطي خواهد ش�د.«

ميترا شهبازي

مديرعامل ش�ركت پالايش نف�ت بندرعباس 
از راه اندازي موفقيت آمي�ز، واحد تصفيه نفتا 
)NHT( در ط�رح افزاي�ش ظرفي�ت بنزي�ن 
پالايش�گاه نفت اي�ن شهرس�تان خب�ر داد. 
هاش��م نامور گفت: واح��د تصفيه نفتا ب��ه عنوان 
تأمين كننده خوراك بخش بنزين سازي و براي حذف 

تركيبات آلي نيتروژن دار، گوگرددار، اكسيژن دار، 
اشباع هيدروكربورهاي غير اشباع )اولفيني( و حذف 
سموم اضافي مانند آرسنيك و سرب كه براي بخش 
بنزين سازي مضر مي باشد، تعبيه شده است.  وي 
خاطر نش��ان كرد: واحد بنزين سازي طرح افزايش 
ظرفيت را مي توان به چهار بخش تصفيه نفتا، اكتان 

افزا، احياي كاتاليست و تثبيت كننده تقسيم كرد 
 )NHT(كه در مرحله نخس��ت بخش تصفيه نفتا
به بهره برداري رس��يد و ديگر بخش هاي اين واحد 
نيز در مرحله راه اندازي قرار دارد.  مديرعامل شركت 
نفت بندرعب��اس، طرح افزايش تولي��د بنزين را از 
طرح هاي مهم كشور و مصداق بارز اقتصاد مقاومتي 

در سياس��ت هاي كلان كشور دانس��ت و گفت: به 
منظور تحقق اين رويكرد و رفع نياز كشور، جلوگيري 
از خام فروشي و توسعه ظرفيت پالايشي، حفظ منافع 
ملي و بهره گيري از سرمايه گذاري هاي انجام شده با 
همت كاركنان متعهد و انجام برنامه ريزي در مرحله 

نخست واحد تصفيه نفتا راه اندازي شد. 

راه اندازي واحد تصفيه نفتا در پالايشگاه نفت بندرعباس
   هرمزگان

محمدرضا سوري
   گزارش يك

 1600 واحد مسكن مهر در آذربايجان شرقي 
بدون متقاضي است    

مع�����اون عمراني اس����تاندار     آذربايجان شرقي
آذربايجان ش�رقي ب�ا تأكيد ب�ر رفع 
مشكلات موجود در واحدهاي مسكن مهر استان گفت: يك هزار و 
600 واحد مسكن مهر در شهرستان هاي استان بدون متقاضي است. 
محمدصادق پورمهدي با اشاره به مسائل و اقدامات انجام شده در خصوص 
واحدهاي مسكن مهر در استان اظهار داشت: با توجه به تدابير انجام شده 
در سه سال گذشته از لحاظ مس��ائل زيربنايي در واحدهاي مسكن مهر 
مشكلي نداشته ايم.  معاون عمراني استاندار آذربايجان شرقي با اشاره به 
وجود يك هزار و 600 واحد مسكن مهر بدون متقاضي در شهرستان هاي 
استان افزود: هر آجري كه روي آجر گذاشته مي شود و به طور كلي همه 
اين واحدها جزو سرمايه هاي ملي محسوب مي شوند و بايد همه اين واحدها 
با مديريت واگذار ش��وند.  وي در خصوص تسهيلات بانكي در خصوص 
واحدهاي مسكن مهر اضافه كرد: هرچند دولت مجوز افزايش تسهيلات 
بانكي تا سقف معيني را داده اما بايد توجه داشت كه همه اين پول ها متعلق 
به بيت المال و مردم اس��ت و بايد با توجه به شيوه نامه ارائه شده و شرايط 

پروژه ها پرداخت تسهيلات مديريت شود.

 افزايش ذخيره آب 
در مخزن سد رئيسعلي دلواري بوشهر    

مديرعامل شركت آب منطقه اي بوشهر     بوشهر
از افزايش ذخيره س�ازي آب در مخزن 
سد رئيسعلي دلواري به سبب بارندگي هاي اخير در استان خبرداد. 
ش��اپور رجائي گفت: در بارندگي هاي اخير در اس��تان بوش��هر ضمن 
ذخيره سازي رواناب ها در پشت آبگيرها بيش از ۸0 ميليون متر مكعب 
در مخزن سد رئيسعلي دلواري دشتستان ذخيره شد.  وي با بيان اينكه 
بارندگي ها ظرفيت آبگيري سدهاي استان را افزايش داد، اظهار داشت: 
با بارندگي ها اگرچه مقادير قابل توجهي از رواناب ها راهي دريا ش��دند 
ولي سدهاي مختلف و آبگيرها در اين استان پر آب شدند به گونه اي كه 
دبي آبگيري رودخانه ها افزايش قابل توجهي يافت.  مديرعامل شركت 
آب منطقه اي بوشهر اظهار داشت: س��د مخزني رئيسعلي دلواري دبي 
سيلابي 1600 متر مكعب در ثانيه تجربه، كنترل و در خود ذخيره كرد.  
رجائي تصريح كرد: بيشترين بارندگي به حجم بيش از 4۵0 ميليمتر در 
شهرستان جم ثبت شد و اين در حالي است كه متوسط بارندگي سالانه 
استان بوشهر در شرايط مطلوب ۲۵0 ميليمتر است كه نشان از بي نظير 
بودن ميزان بارندگي اخير در اس��تان بوشهر اس��ت.  وي با بيان اينكه 
اكنون سد رئيسعلي دلواري 1۹۵ ميليون متر مكعب آب در خود ذخيره 
دارد، افزود: با توجه به اينكه مجموع ظرفيت ذخيره آبي سد رئيسعلي 
دلواري 6۹۵ ميليون متر مكعب است بيش از ۵00 ميليون متر مكعب از 
مخزن اين سد خالي است.  مديرعامل شركت آب منطقه اي بوشهر گفت: 
سدهاي تغذيه مصنوعي با حجم آبگيري مطلوب در بارندگي هاي هفته 
گذشته توانست روان هاي بارندگي را كنترل و در خود ذخيره و بخشي 

هم براي تقويت سفره هاي زيرزميني منتقل كند. 


